
 

 

 

LIMNOLOGICKÉ 
NOVINY 

LIMNOLOGICAL NEWS 
 

Číslo 3 Listopad 2022 ISSN 1212-2920 

Úsvit suchozemské hydrobiologie  
aneb „Vzpomínky na budoucnost českých řek II.“ 

 

Petr Pařil, Michal Straka, Marek Polášek, Veronika Kalníková, Barbora Loskotová 

Ústav botaniky a zoologie, Přírodovědecká fakulta, Masarykova univerzita, Brno 

 

V roce 2013 jsme psali naposledy v Limnonovinách o počátcích našeho výzkumu 
vysychajících toků a nyní bychom chtěli ukázat, kterými směry jsme se posledních skoro 10 
let vydali. Současný vývoj totiž dává v mnoha směrech za pravdu klimatickým modelům 
predikujícím kromě často zjednodušeného „oteplování planety“ i druhému zásadnímu 
projevu klimatické změny, kterým je výrazná nestabilita počasí. Klimatické excesy ve svém 
důsledku přináší krátká období intenzivních srážek vedoucí k povodním, ale i delší období 
sucha s minimem srážek a zejména vysokými teplotami, které díky vysokému odparu dopady 
sucha ještě zhoršují. Není tedy divu, že se čím dál větší část našich menších toků ocitá alespoň 
část roku bez vody, respektive v nich ustane její povrchový průtok a zachovají se nanejvýš 
zbytkové tůně. 

  

Několik měsíců vyschlé koryto potoka Járkovec 
v Bílých Karpatech v roce 2012. 

Zbytková tůň na Járkovci 
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Výzkumem dopadů vysychání se zabýváme v našem týmu intenzivně od roku 2005 a 
hned od počátku jsme si dle tradice brněnské skupiny vybrali jako modelovou skupinu vodní 
bezobratlé, kteří mají řadu výhod. Ve vysychavých tocích se totiž vyskytují zcela běžně (na 
rozdíl od ryb nebo makrofyt) a suchá epizoda se v jejich společenstvech promítá dlouhodobě, 
řádově měsíce až roky (na rozdíl třeba od fytobentosu). Časem se však ukázalo, že pro 
výzkum mnoha aspektů sucha bude zapotřebí zabrousit i do zcela nových „luhů a hájů“, a 
proto jsme do našich studií začali začleňovat alespoň poměrné zastoupení skupin 
fytobentosu (zelené řasy, sinice, rozsivky) měřených sondou Bento-Torch a nakonec došlo i 
na analýzu jejich taxonomického složení. Tohle tradičně hydrobiologicky studované 
společenstvo autotrofů nám poskytlo solidní odpověď na míru zatížení vysychavých toků 
živinami, nicméně pro samotné sledování dopadů sucha byla jeho výpovědní hodnota 
relativně omezená. Díky mnohem rychlejším životním cyklům, efektivní disperzi i lepšímu 
přežívání sucha nereflektovaly nárosty sbírané několik týdnů až měsíců po zavodnění toku 
epizody sucha zdaleka tak dobře jako makrozoobentos. 

Další uvažování nás tak vedlo k nové revoluční myšlence otestovat bioindikační možnosti 
suchozemských cévnatých rostlin, poměrně rychle kolonizujících vyschlá dna potoků. 
Sediment vyschlého dna je v zarůstající říční krajině jedním z mála obnažených biotopů, kde 
mohou najít nové příležitosti i konkurenčně méně zdatné druhy. Svým způsobem totiž toto 
dno simuluje říční náplavy, které vlivem regulací v nivách potoků do značné míry chybí. 
Kromě popisu složení a původu těchto společenstev kolonistů z řad suchozemských rostlin, 
přeskakujících celkem očekávatelně do vyschlých koryt z okolních pobřežních habitatů, se 
podařilo ověřit i jejich využití pro bioindikaci zásahů do přirozené hydrologie a chemismu 
vysychavých toků. V projektu sledujícím dopady různých opatření proti vysychání na 
biodiverzitu vodních toků totiž cévnaté rostliny vyschlého dna pod menšími nádržemi dobře 
odrážely míru obohacení živinami i změnu půdní reakce. Tyto průtočné rybníky totiž díky 
svému intenzivnímu rybářskému využití přispívaly k nárůstu trofie sedimentů i k posunu pH 

v toku do zásaditější části 
spektra. K tomu dochá-
zelo díky vychýlení 

hydrogenuhličitanové 
rovnováhy v nádrži způ-
sobené pravděpodobně 
intenzivní foto-syntézou 
přemnoženého fyto-
planktonu. 

Tento přínosný 
exkurz do bioindikačních 
možností suchozem-
ských organizmů 
reflektujících procesy ve 
vodních ekosystémech 
nás zároveň přivedl i k 
myšlence osahat si 
detailněji vztah dalších 
klasicky studovaných 
terestrických společen-
stev vázaných na okolí 
toků. První skupinou, na 

Porosty ohroženého druhu přesličky (Equisetum telmateia, 
kategorie C4), typického kolonizátora otevřených stanovišť 

zarůstajícího koryta Járkovce v Bílých Karpatech. 
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niž jsme se detailněji zaměřili, byli suchozemští bezobratlí obývající nejen pobřežní zóny, ale 
i samotné vyschlé koryto, které je kolonizováno ihned po vyschnutí. Výsledky odchytů 
pomocí zemních padacích pastí teprve čekají na detailní analýzu, ale už teď nás v korytech 
kontinuálně vyschlých řadu dní či týdnů hodně překvapil výskyt mnoha skupin striktně 
vodních bezobratlých. V pastech exponovaných nejméně 5 dní na vyschlém dně, byly 
například nalezeny desítky blešivců, kteří přitom nedokážou na povrchu dna vícedenní sucho 
přežít. Ještě větší pak bylo naše překvapení, když jsme našli další typicky vodní druhy i 
v padacích pastech umístěných v pobřežní vegetaci několik metrů od hrany koryta. Patřily k 
nim larvy chrostíků rodu Rhyacophila, Hydropsyche a skupiny Limnephilidae, pošvatky rodu 
Nemoura či Isoperla nebo drobní měkkýši (Pisidium, Bythinella). Při kontrolách pastí se však 
objevil problém, jelikož část z nich byla pravidelně poničena (rozlomené či shozené stříšky 
z Petriho misek), což jsme původně přisuzovali vandalizmu. Ukázalo se nicméně, že kromě 
bezobratlé drobotiny je glykol (použitý jako konzervant) atraktivní i pro velké suchozemské 
obratlovce, jako je třeba prase divoké. 

  

Instalace padacích pastí do vyschlého 
koryta; detail padací pasti ve vyschlém 

korytě Říčky v Moravském krasu 
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Tímto oslím můstkem se vlastně dostáváme k poslednímu a hlavnímu oddílu našeho 
suchého hydrobiologického reportu o užitečnosti výzkumu terestrických organizmů 
v korytech a na březích vysychavých toků. Před nějakými 5 lety nás zaujal výzkum 
španělských vysychavých řek (Sánchez-Montoya et al. 2016, ECOSPHERE), který srovnával 
jejich úlohu, co by migračního koridoru, oproti polním cestám. Obě linie totiž tvoří jednu 
z mála prostupných cest v makchií zarostlé, a tudíž obtížně prostupné středomořské krajině, 
které mohou velcí obratlovci využít pro rychlé překonání větších vzdáleností a liniových 
překážek. Proto jsme se s kolegyní Marií Sánchez-Montoya z univerzity v Murcii dohodli na 
studii probíhající paralelně v Česku a ve Španělsku, která by porovnávala ekologické funkce 
vysychavých a permanentních toků pro faunu větších obratlovců.  

Pomocí fotopastí umístěných na stromě u toku jsme monitorovali pohyb a různé aktivity 
velkých obratlovců (zhruba od velikosti kočky) jak v samotném korytě, tak i v pobřežní zóně. 
Zajímalo nás, zda zvíře migruje podél toku (korytem či po břehu) nebo tok jen příčně 

překonává, zda mu 
zmíněné habitaty 
slouží jako zdroj 
potravy, pouze pro 
přesun nebo se 
v potoce napájí či 
koupe. To vše bylo 
hodnoceno i s ohle-
dem na přirozenost 
okolní krajiny, sklon 
břehů koryta, síť cest 
v okolí a možné 
rušivé vlivy. Za ty 
jsme v Česku považo-
vali intenzivní turis-
tiku (studie probíhala 
v Moravském Krasu) 
a v jižním Španělsku 
volně se pasoucí 
dobytek (odlehlá 
horská oblast byla 
jinak liduprostá). Jako 

hydrologická vysvětlující proměnná pak fungovala přítomnost vody v korytě (tekoucí voda, 
zbytkové tůně, kompletní vyschnutí), přičemž jsme ještě odlišovali toky, které vysychaly 
pouze krátkodobě, od těch vyschlých řadu týdnů. Pomocí vybraných parametrů jsme pak 
porovnávali tři typy lokalit v několika opakováních. Vysychavý úsek modelového toku jsme 
srovnali s permanentním úsekem stejného toku (ve vzdálenosti cca 5 km) k tomu byla 
přidána ještě nezávislá permanentní lokalita na blízkém potoce jako kontrola. 

A jak to celé dopadlo? Pro vážné zájemce odkazuji na letos vydaný článek (Sánchez-
Montoya et al. 2022, STOTEN), nicméně pokud bych shrnul výsledky do jedné lapidární věty, 
zjistili jsme zhruba toto: V abundanci i diverzitě větších obratlovců zvítězily vysychavé toky! 
Lze samozřejmě namítnout, že pokud hodnotíme výskyt suchozemských živočichů v korytě, 
je nasnadě předpokládat jejich vyšší výskyt v době minima vody. Z hlediska početnosti zvířat 
ve vysychavých tocích (v ČR byla při vyschnutí výrazně vyšší) hrála roli i přítomnost vody ve 
formě zbytkových tůní, které pak sloužily jako napajedla, a proto se zde zřejmě koncentrovalo 

Prasata prohledávající vyschlé tůně s umírajícím bentosem 
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i více jedinců. Stejně 
tak byla přítomnost 
vody podstatná i 
z hlediska počtu 
zaznamenaných 
druhů. Nejvyšší diver-
zita obratlovců byla 
zjištěna na krátce 
vysychavých tocích 
nabízejících ještě 
zdroje potravy a vody, 
zatímco při dlouho-
dobém vyschnutí již 
počet druhů v čes-
kých tocích klesal. 
Kromě hydrologic-
kých parametrů se 
ukázaly jako význam-
né i hydromorfologie 
toku (nižší sklon 
břehů umnožoval 
snazší migraci) stejně 
jako rušivé vlivy 
(turistika v ČR a 
pastva ve Španělsku), 
které v obou studo-
vaných oblastech sni-
žovaly počet zazna-
menaných druhů. 

Přítomnost vody 
také ovlivňovala 
způsob využití koryt 
zvířaty. Bylo to nejvíc 
patrné u divokých 
prasat (70 % veške-
rých zaznamenaných 
jedinců), která jsme 
zaznamenávali 
především v časných 
fázích vyschnutí před 
vymizením tůní, ve 
kterých přes noc vyžíraly silně zahuštěnou kaši přežívajících bezobratlých. Jejich vliv na 
decimaci zbytků makrozoobentosu tak dále prohlubuje dopady sucha, a i ze světové 
ochranářské praxe jsou známé případy fatální devastace populací ohrožených druhů právě 
prasaty. Celkově během vyschnutí obratlovci daleko častěji migrovali přímo korytem, 
popřípadě zde hledali potravu (např. spásání rostlin rychle osidlujících koryto). Druhý 
nejhojnější druh (srnec), který představoval 21 % všech zachycených jedinců, využíval koryta 
během vyschnutí mnohem častěji. Docházelo k tomu zejména v místech, kde byl stav okolí 

Sex muflonů v korytě Křtinského potoka v Moravském Krasu 

Daňci napájející se ve vyschlém Járkovci se zbytkovými tůněmi 
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toku nejvíce „odpřírodněný“ a tudíž bylo nejvýhodnější využít tok jako koridor pro snadnou 
migraci. Je proto zřejmé, že vyschlá koryta mohou být i v ČR významným koridorem velkých 
obratlovců zejména v místech narušených biotopů či liniových překážek, které jsou zvířata 
v době vyschnutí ochotna překonávat po vyschlém dně, zatímco za běžného průtoku se jim 
vyhnou.  

O oblibě suchých koryt obratlovci ostatně vypovídá i lapidární konstatování naší 
botaničky, která procházela na potocích při mapování vegetace pětisetmetrové úseky: „Tolik 
mrtvol a koster zvířat jsem nikdy v terénu neviděla.“ Když jsme nad tímto pozorováním 
přemýšleli, napadlo nás, že poslední hodinku by nikdo nechtěl strávit na výhni rozpáleného 
pole, a proto je volba chladnějšího koryta potoka na sklonku života vlastně logická. Nechceme 
však naši výpravu suchými koryty vyschlých potoků končit pesimisticky, a proto se snažíme 
zamyslet nad tím, jak tyto stále přibývající typy toků do budoucna sledovat a hodnotit. 

Určitě má smysl odlišovat potoky, které vysychají relativně přirozeně (například 
v krasech, na pískovcích a podložích s nízkou retencí – třeba jílovce), od těch, které jsou 
postiženy výraznými odběry vody nebo nevhodným obhospodařováním povodí, které retenci 
vody omezuje. Pro zachovalé vysychající toky, které mají v mnoha ohledech stále relativně 
vysokou biologickou hodnotu, bychom proto měli nastavit odpovídající hodnocení 
ekologického stavu. Dle současných hydrobiologických metod vyvinutých pro permanentní 
toky totiž budou vycházet vždy jako „poškozené“, přestože to ne vždy odpovídá realitě. 
Vzhledem k tomu, s jakou rychlostí budou dle klimatických modelů vysychavé toky přibývat, 
je dobré se zamyslet, jak relevantně popsat jejich ekologickou hodnotu i trajektorii změny 
kvality. Máme tudíž obavu, že do budoucna klasické vodní bioindikátorové skupiny stačit 
nebudou. A pokud opravdu ve vegetační sezóně časově převáží období vyschnutí, bude dobré 
zvážit, zda nepoužít alternativní metody, jako je tomu např. v Austrálii, kde už se 
charakteristika toku v období vyschnutí používá (Steward et al. 2012, Front. Ecol. Environ.). 
Do budoucna bude tudíž nutné charakterizovat kvalitu a funkčnost říčního koridoru třeba 
jednou z výše uvedených suchozemských skupin, byť nám to v současnosti připadá jako 
poněkud přitažené za vlasy. 

Chceme vás tak na závěr požádat, pokud byste byli ochotni přispět během svých toulek 
českou krajinou k lepšímu poznání fenoménu vysychavých toků, zda byste si nainstalovali 
jednoduchou aplikaci DRYRivERS. Tu si stáhnete do svého mobilu zdarma v příslušném 
online obchodě dle typu zařízení a po registraci už jen fotíte a vkládáte do veřejně dostupné 
databáze vyschlé úseky, se kterými se potkáte. Pro někoho je možná tahle představa vyschlé 
budoucnosti našich toků příliš pesimistická, ale určitě bude lepší fenomén sucha dobře 
poznat a přizpůsobovat se mu, než v „kurzech negativního myšlení“ vzpomínat na časy 
vodního blahobytu. 
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Odpočívající srnec ve 
vyschlém korytě přítoku 

Třešňůvky v Bílých Karpatech 

Pijící prase u vysychajícího 
koryta Ždárná na Drahanské 

vysočině 

Liška přecházející částečně 
vyschlé koryto Ždárky na 

Drahanské vysočině 
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Ohlédnutí za konferencí 

Odborníci na okounovité ryby zavítali do Českých Budějovic 

Sympozium s dlouholetou světovou tradicí, PERCIS V (www.percis-v.eu) se ve dnech 
18. - 23. září uskutečnilo v České republice pod taktovkou Oddělení ekologie ryb a 
zooplanktonu Hydrobiologického ústavu Biologického centra, Akademie věd České 
republiky, v.v.i. Konference se konala v prostorách spoluorganizátora Přírodovědecké fakulty 
Jihočeské univerzity v Českých Budějovicích. Na 82 účastníků z 30 vědeckých institucí a 20 
zemí světa projednalo nejnovější poznatky na poli biologie, ekologie, genetiky, parazitologie, 
toxikologie, akvakultury, sportovního rybolovu i nomenklatury okounovitých druhů, tedy 
okouna, candáta či ježdíka. Během týdenního programu si účastníci vyslechli celkem 55 
přednášek, včetně plenárních přednesů 5 čestných hostů, světových kapacit v oboru. 
Konkrétně Petera Eklöva (Švédsko), Davida Fieldera (USA), Marttiho Raska (Finsko), Johna 
F. Craiga (Velká Británie) a online vystoupení Roberta Arlinghause (Německo), uznávaného 
oborníka na okouny a editora časopisu Fish and Fisheries, který svoji plenární přednášku 
prezentoval i přes onemocnění covid-19.  

V doprovodném programu nechyběly ochutnávky nápojů z lokálních pivovarů a 
pochutin z tradiční české kuchyně i rybích výrobků produkovaných Fakultou rybářství a 
ochrany vod JU. V rámci konferenčních výletů účastníci navštívili nedaleký Český Krumlov 
nebo rybníkářstvím proslulou Třeboň. Účastníci také zavítali na nejvíce probádanou údolní 
nádrž v ČR, ÚN Římov, kde prozkoumali terénní stanici Hydrobiologického ústavu a na vlastní 
kůži vyzkoušeli plavbu na výzkumných plavidlech. Přestávky a společenské večery byly 
účastníky využity k diskutování svých dosavadních výsledků a publikací i budoucích 
výzkumů, které jistě budou obohaceny i o nově navázané spolupráce či přátelství. Akce 
proběhla v přátelské atmosféře ke spokojenosti pořadatelů i (dle množství pozitivních 
ohlasů) účastníků. 

Vybrané příspěvky budou publikovány ve speciálním vydání impaktového časopisu 
Ecology of Freshwater Fish nebo Aquaculture Fish and Fisheries. Všechny příspěvky byly 
publikovány ve Sborníku abstraktů (Book of Abstracts, 5th International Percid Fish 
Symposium, Percis V, Biology centre CAS, v.v.i., Institute of Hydrobiology in České Budějovice, 
2022, 95 pp, ISBN: 978-80-86668-10-9, k dispozici na adrese www.research-
gate.net/project/5th-Percid-Fish-International-Symposium-Percis-V). 

Symposium PERCIS V bylo podpořeno projektem IBERA – začlenění Biologického 
centra AV ČR, v.v.i. do evropského výzkumného prostoru (č. CZ.02.2.69/0.0/0.0/ 
16_028/0006247), Statutárním městem České Budějovice, společnostmi SIMRAD by 
KONGSBERG, Biomark, Lotek, Českou limnologickou společností, z.s. a Českým rybářským 
svazem, z.s. 

- Michaela Holubová, Petr Blabolil, Martin Čech - 

  



 9 

 

  



 10 

Ohlédnutí za seminářem 

Kvalita vody, rybářství a biomanipulace nádrží a jezer 

 
Celodenní seminář proběhl 5. 10. 2022 v Biologickém centru AVČR v Českých Budějovicích a 
byl završením prací na projektu „Biomanipulace jako nástroj zlepšení kvality vody nádrží“ 
(hlavní řešitel Jan Kubečka), který probíhal v letech 2018-2022 na třech vodárenských 
nádržích: Římov (Malše), Žlutice (Střela) a Klíčava (Klíčava).  

Zmíněné tři vodní nádrže byly nejprve podrobně sledovány (chemismus a přísun živin, 
bakterio, fyto a zooplankton, ponořená makrofyta, rybí obsádka, ale také proces 
sedimentace) a pak byly vystaveny intenzivnímu lovnému úsilí s cílem maximálně snížit 
hustotu rybí obsádky – a monitorovat změny, které se projeví v kaskádě potravního řetězce. 

Prezentace na semináři se netýkaly jen tří podrobně sledovaných nádrží, ale byly 
prezentovány i poznatky z dalších lokalit: z jezer v zatopených jámách po těžbě hnědého uhlí 
(L. Vejřík s tématem sumce, M. Říha o chování dravých druhů ryb, J. Peterka o obtížnosti 
biomanipulace nově napouštěných jezer) a také z vodárenské nádrže Švihov na Želivce, kde 
se M. Šmejkal věnuje naturové populaci bolena dravého, která aktuálně prakticky není 
schopná přirozené reprodukce. 

Prezentace byly velmi „výživné“, jakkoli ještě nebyla všechna data plně vyhodnocena. Jako 
příklad uvedu výklad Petra Znachora o vývoji vlivu klimatické změny na chování vodní 
nádrže Římov. Teplota povrchových vrstev vody stoupá a vegetační sezóna se prodlužuje. 
Tím se mění i délka a stabilita teplotní stratifikace s dopadem na kyslíkový režim i na 
společenstva planktonu. Po přednášce jsem měl skoro dojem, že kromě počasí už na ničem 

jiném nezáleží      . Prezentace zatím nejsou zpřístupněny (ale snad budou) a všem vřele 
doporučuji se po nich shánět. 

Všichni přednášející se shodli na tom, že se během intenzivního studia tří rozdílných nádrží 
dověděli spoustu nového. Za sebe zcela subjektivně vybírám pár zajímavostí, jakousi 
ochutnávku k řešenému tématu. 

Zdá se mi, že jsme zvyklí hovořit o celých populacích a jejich chování. V případě dravých 
ryb je zřejmé, že v zásadě každá ryba je do značné míry individualita, která se chová po svém 
(loví v určitých preferovaných hloubkách a prostorech), přičemž toto chování se mění nejen 
během roku a v závislosti třeba na dostupnosti kořisti, ale také nádrž od nádrže. To má ovšem 
velký význam pro uplatnění jejich predačního tlaku, tedy i při realizaci námi chtěného 
biomanipulačního efektu. 

Na všech nádržích se ukázalo, že zřejmě lze dosáhnout regulací rybí obsádky kýženého 
biomanipulačního efektu, ale je to velmi náročné, tedy drahé. Zároveň je cílový stav v zásadě 
neudržitelný bez dalšího vynaložení obrovského úsilí. Populace cyprinidů sice zakusily jarní 
dramatické odlovy (elektrolov, síťové zátahy, tralování), ale už v červnu (!) byla zjištěna 
početní exploze tohoročků, kterou se nepodařilo zvládnout podporou dravců. Tím se nemohl 
projevit ani jednoznačný efekt ve struktuře zooplanktonu, například.  

Za sebe to vidím tak, že co nezvládneme tím, že minimalizujeme přísun fosforu, to už 
dalšími zásahy příliš nevylepšíme. 

- Jindřich Duras – 

Fotografie na následující straně Petr Znachor. 

  



 11 

 

 

 

Klíčava 

Římov 

Žlutice 



 12 

ČLS na sociálních sítích 

 
Česká limnologická společnost je již řadu let aktivní i na sociálních sítích, konkrétně ji 

najdete na Facebooku a Instagramu. V posledním roce se o tato média svědomitě stará 
Lucie Kotyzová. Pokud budete mít nějakou zajímavou novinku – například článek na 
internetu/v časopisu, záznam rozhovoru, vystoupení v médiích atd. – neváhejte na ni 
upozornit kohokoli z výboru nebo přímo správkyni sociálních sítí (kontakt viz web ČLS). 

- redakce Limnonovin - 
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